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kuryr 6. ledna 2023

Lula oznámil priority Brazílie: spolupráce s USA, Čínou
a… EU

infokuryr.cz/n/2023/01/06/lula-oznamil-priority-brazilie-spoluprace-s-usa-cinou-a-eu

Prezident Brazílie ihned po inauguraci začal plnit svůj hlavní volební

slib – vrátit svou zemi k aktivní zahraniční politice a „vyvést ji z

mezinárodní izolace“.

Abychom byli spravedliví, řekněme, že jihoamerický ekonomický

gigant nebyl v izolaci. V Brazílii se však již mnoho let v médiích i v

odborné komunitě ozývá volání po posílení role Brazílie na

mezinárodní scéně. Takže v roce 2015 v rozhovoru pro ruská média

brazilský sociolog Paulo Grass prohlásil, že „Brazílie právě začíná

obnovovat svůj legitimní status supervelmoci v Jižní Americe. Naši

přátelé i sousedé by si měli zvyknout na větší brazilskou hegemonii v

regionu. Brazílie je zemí, která se právě začíná probouzet z dlouhé

politické a vojenské hibernace.“

Nově zvolená hlava země Luis Inacio Lula da Silva (Lula) se

rozhodla převzít misi „budíku“ a aktivně se zapojila do rozšiřování

starého a prorážení nových bran do tohoto velkého světa. Bohužel,
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Rusko není mezi prvními zeměmi, kde jsou oznámeny oficiální turné

Luly. A mezi tím druhým taky. Nepatříme mezi oficiálně vyhlášené

prioritní země. Pravda, známé brazilské přísloví vyzývá k trpělivosti a

říká: “Kdo spěchá, ten jí syrové.”

Prezident Lula tedy uskuteční svou první oficiální zahraniční

návštěvu již tento měsíc, na konci ledna navštíví Argentinu, kde je

naplánováno fórum Společenství států Latinské Ameriky a

Karibiku. Další na řadě jsou USA a Čína. Brazilský prezident se po

Argentině plánuje sejít se svým americkým protějškem Joem

Bidenem ve Washingtonu. Dále je v plánu cesta do Číny, která se

uskuteční po březnu. Připomeňme, že Čína je v Brazílii označována

za hlavního ekonomického partnera. Oficiální zdroje také potvrdily,

že Lula bude v Portugalsku od 22. do 25. dubna, uvádí TeleSur.

Lula ve svém inauguračním projevu v Kongresu oznámil novou roli

Brazílie ve světě, obnovení „jihoamerické integrace“ a obnovení

„vysokého a aktivního dialogu se Spojenými státy, Evropským

společenstvím a Čínou“.

Je třeba poznamenat, že již na okraj událostí během inauguračního

období prezident Brazílie uskutečnil bilaterální jednání se zástupci

řady zemí. Na své stránce na sociální síti Lula poznamenal, že jednal

se španělským králem – „mluvili jsme o vztazích mezi Brazílií a

Španělskem, Evropou a Latinskou Amerikou“. Vyzdvihl také svůj

rozhovor s bolivijským prezidentem Luisem Arcem  – „mluvili

jsme o tom, jak mohou naše země spolupracovat v oblasti sociální

politiky, dodávek energie a hnojiv“. S prezidentem Chile Gabrielem

BoricemLula hovořil o „obrovském potenciálu pro hospodářskou

spolupráci a rozvoj mezinárodních aliancí mezi Brazílií a Chile pro

rozvoj našeho regionu“. Lula poblahopřál prezidentovi Argentiny k

vítězství fotbalového týmu na mistrovství světa. A řekl, že Brazílie

„obnovuje dialog a přátelství s naším největším sousedem, jedním z

hlavních partnerů Brazílie“ Argentinou. Lula si vyměnil názory na



3/4

vyhlídky na bilaterální spolupráci s prezidenty a představiteli

Kolumbie, Venezuely, Kuby, Peru a afrických zemí. Stejně tak

evropské země.

Zejména Lula v rozhovoru pro oficiální média poznamenal, že od

hlavy Číny dostal zprávu – „uvítací dopis a připravenost rozšířit

spolupráci“. Dopis předal zvláštní zástupce čínského prezidenta Si

Ťin-pchinga . Podle tiskové agentury Xinhua se od 31. prosince

2022 do 2. ledna 2023 na pozvání brazilské vlády zúčastnil zvláštní

zástupce čínského prezidenta, viceprezident Wang Qishan ,

inaugurační ceremonie nového prezidenta Luize Inacio Lula da Silva

v brazilského hlavního města a uspořádala s ním schůzku. Během své

návštěvy Brazílie se Wang Qishan také setkal s novým brazilským

viceprezidentem Geraldem Alkminem a bývalým viceprezidentem

země Antóniem Amiltonem Mouránem .

Lula se setkal s vedoucími delegací Ruska a Ukrajiny. Navzdory

očekávání některých ruských expertů jsme od idolu latinskoamerické

levice neslyšeli žádná silná prohlášení na podporu ruských akcí na

Ukrajině. V rozhovoru s předsedkyní Rady federace Valentinou

Matvijenkovou Lula vyjádřil přání, aby strany co nejdříve “našly

společnou řeč k ukončení konfliktu”. O tomto dialogu informovala

všechna přední ruská média. Prezident Brazílie také přijal

místopředsedkyni vlády Ukrajiny Julii Sviridenko . Lula jí řekl, že

„Brazílie má tradici obrany územní celistvosti národů“ a že za jeho

vlády „Brazílie bude mluvit s kýmkoli o míru na Ukrajině,“ uvedla

přední brazilská média.

„Lula zatím jednoznačně splnila své předvolební sliby v oblasti

mezinárodní agendy. Zda bude schopen dosáhnout vážného

pokroku v sociální a ekonomické sféře společnosti, vyřešit problém

ochrany amazonských pralesů a práv původního obyvatelstva –

ukáže čas. A nakonec hodně záleží i na mezinárodních partnerech

při řešení domácích problémů. Je škoda, že Rusko stále více mluví o

návratu svých bývalých pozic v Latinské Americe, než ve

skutečnosti mluví. Ano, a neexistuje žádný zdroj minulosti. USA to
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nyní aktivně vytlačují z brazilské platformy, ale dělá to

Čína. Především prostřednictvím investic a obchodu. Opakovaně

jsem říkal, že Latinoameričané jsou pragmatici. A výběr prioritních

partnerů, který Lula oznámil, je toho potvrzením. Rusko to musí

pochopit. Jak tomu rozumět že nelze vést dialog pouze s levicí a dát

pouze levici. Přílišná ideologizace zde není na místě. A dále. Když už

jsme u Ukrajiny, neměli bychom zapomínat, že Brazílie je zemí s

největší ukrajinskou diasporou, čítající až milion lidí. Nebo možná

víc. To jsou voliči nejen pro stát Paraná, kde žije většina lidí z

Ukrajiny, ale i pro zemi jako celek. A na rozdíl od tzv. Ruská

diaspora, opravdu funguje, zaujímá vážné postavení ve

společensko-politickém životě země, v obchodních kruzích. Očekávat

proto od Luly ostrá prohlášení na podporu ruských akcí na

Ukrajině je buď sebeklam, nebo amatérismus. Takže Lulin postoj k

této otázce je celkem pochopitelný. A jestli je vlevo, vpravo nebo

něco jiného – to je desátá věc, ” nezapomeňte, že Brazílie je zemí s

největší ukrajinskou diasporou, čítající až milion lidí. Nebo možná

víc. To jsou voliči nejen pro stát Paraná, kde žije většina lidí z

Ukrajiny, ale i pro zemi jako celek. A na rozdíl od tzv. Ruské

diaspory, opravdu funguje, zaujímá vážné postavení ve

společensko-politickém životě země, v obchodních kruzích. Očekávat

proto od Luly ostrá prohlášení na podporu ruských akcí na

Ukrajině je buď sebeklam, nebo amatérismus.”  řekla ex-šéfka

Mezinárodní nadace pro spolupráci se zeměmi Latinské Ameriky

“OKA” (2008-2014), doktor politických věd Tatyana Poloskova.
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